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Статья посвящена производственной деятельности ООО НПП «ЭКОФЕС». Рассмотрены основные направления и результаты производственной, проектной, научно-исследовательской, инновационной деятельности в области разработки технологических и конструктивных решений по улучшению качества очистки и обеззараживания воды. Накопленный многолетний опыт в техническом перевооружении хлораторных, строительстве новых сооружений для электролизных станций и монтаже оборудования, а также большое количество реализованных под ключ и успешно функционирующих объектов позволили предприятию выйти на передовые позиции и занять ведущее место на отечественном рынке производителей и наладчиков электрохлорного оборудования. Предприятие располагает собственным производством по изготовлению и контролю качества анодных пластин с покрытием из оксидов металлов платиновой группы для электролизеров любой сложности и производительности. ООО НПП «ЭКОФЕС» – это финансово устойчивое и стабильное предприятие, уверенно работающее на водоочистном рынке, являющееся центром группы научно-проектно-производственных компаний, где присутствует принцип интеграции и кооперации с научно-образовательными учреждениями, где производство и вуз активно взаимодействуют для повышения качества образования студентов, молодых специалистов и ученых, закладывая высокий кадровый потенциал в науку и производство, как единое учебно-педагогическое и научно-производственное сообщество.
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The paper concentrates on the operating activities of EKOFES SPE LLC. The main directions and results of operating, design, research and innovation activities in the field of developing process and structural concepts for improving the quality of purification and disinfection of water at the facilities are considered. The accumulated long-term experience in retrofitting and upgrading chlorination plants, building new structures for electrolysis stations and equipment assembling, as well as numerous successfully functioning turnkey projects provide for our enterprise coming out to the advanced positions taking the lead in the domestic market of manufacturers and adjusters of electrochlorine equipment. The enterprise has its own production facilities for manufacturing and quality control of anode plates coated with platinum group metal oxides for electrolyzers of any complexity and productivity. EKOFFES SPE LLC is a financially stable and sustainable enterprise confidently operating in the water treatment market, being the center of a group of scientific, design and production companies, where the principle of integration and cooperation with scientific and educational institutions is adopted, where production and the university actively interact to improve the quality of education of students, young professionals and scientists, laying a high personnel potential in science and production, as a common educational, pedagogical, research and production community.
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Рассматривается текущее состояние мирового потребления пресной воды, а также тенденция изменения этого фактора за последние 125 лет. Приведены данные об использовании пресной воды в различных странах и регионах с акцентом на Россию и ее федеральные округа. Анализируется влияние водохранилищ и мелиоративных систем на водопотребление, а также проблемы, связанные с изменением климата и экологической безопасностью. Прогнозируется дальнейшее увеличение мирового водопотребления, что подчеркивает необходимость эффективного управления водными ресурсами. Обсуждаются правовые нормы, регулирующие безопасность гидротехнических сооружений, и дальнейшие перспективы развития нормотворчества.
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The current state of the global freshwater consumption along with the trend of this factor over the past 125 years are considered. The data on the freshwater use in various countries and regions are provided, with the focus on Russia and its federal districts. The effect of water reservoirs and melioration systems on the water consumption along with the problems related to the climate change and environmental safety, are analyzed. A further increase in global water consumption is predicted, which emphasizes the need for the sustainable water resource management. Legal norms governing the safety of the hydraulic structures and further prospects for the development of rulemaking are discussed.
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Представлены результанты совместной работы ПАО ГМК «Норильский никель» и ООО НПП «ЭКОФЕС» по созданию новых титановых анодов (электроды MMO) с электрохимически активным металлооксидным покрытием на основе оксида палладия (ОИРТА-Pd). Титановые аноды предназначены для производства гипохлорита натрия, крайне востребованного в технологиях водоподготовки в качестве обеззараживающего реагента, взамен экологически опасного жидкого хлора. Приведены результаты исследований свойств электродов с покрытием различного оксидного состава и процентного соотношения металлов платиновой группы в них, а также производственных испытаний прототипов разработанных электродов. Установлено, что оксид палладия в составе покрытия улучшает селективность образования активного хлора и повышает коррозионную стойкость электродов, что вносит вклад в увеличение срока службы анода. Состав ОИРТА-Pd имеет перспективу внедрения в производство, так как обладает улучшенными характеристиками относительно состава эталонных покрытий ОРТА и ОИРТА, а по показателю «удельный расход электроэнергии» имеет превосходящее аналоги значение – 3,72 кВт·ч/кг. При этом напряжение на промышленном электролизере на 5,6% ниже по сравнению с ОИРТА. Разработанные электроды ОИРТА-Pd имеют сопоставимую с ОИРТА стоимость изготовления и меньшую стоимость жизненного цикла.
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The results of collaborative work of PAO GMK Norill’skii Nikel’and EKOFES SPE LLC on the development of new titanium anodes (MMO electrodes) with an electrochemically active metal oxide coating based on palladium oxide (OIRTA-Pd) are presented. Titanium anodes are designed for the production of sodium hypochlorite, which is in high demand in water treatment technologies as a disinfectant replacing environmentally hazardous liquid chlorine. The results of studying the properties of electrodes with coatings of different oxide compositions and percentage ratios of platinum group metals in them, as well as the results of the production tests of prototypes of the developed electrodes are presented. It is established that palladium oxide in the coating composition improves the selectivity of active chlorine formation and increases the corrosion resistance of the electrodes contributing to an increase in the service life of the anode. The OIRTA-Pd composition is likely to become viable for manufacturing application owing to the improved characteristics relative to the composition of the reference coatings ORTA and OIRTA; whereas, in terms of the specific energy consumption indicator, it has characteristics superior to analogs – 3.72 kW·h/kg. In addition to the above, the voltage of the industrial electrolyzer is 5.6% lower compared to OIRTA. The developed OIRTA-Pd electrodes have a manufacturing cost comparable to OIRTA and a lower life cycle cost.
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Статья посвящена комплексному процессу разработки и внедрения электролизной станции для получения низкоконцентрированного гипохлорита натрия прямым электролизом воды Средиземного моря для биоцидной обработки охлаждающего контура АЭС «Эль-Дабаа» в Египте. Рассмотрены ключевые этапы проекта: от научных исследований и проектирования до промышленного производства. Проведенные исследования продемонстрировали практическую применимость технологии для обработки циркуляционной воды атомной станции. Внедрение установки позволит создать экологически безопасную и экономически эффективную систему биоцидной обработки, соответствующую современным требованиям атомной энергетики. Реализация проекта способствует повышению эксплуатационной надежности энергоблоков АЭС «Эль-Дабаа» при соблюдении всех норм экологической безопасности. Приведены параметры получения гипохлорита натрия, технические решения, направленные на повышение эффективности и надежности оборудования. Статья представляет практический интерес для специалистов-водников в области атомной энергетики, химических технологий и проектирования энергетического оборудования.
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The paper dwells upon the generic process of development and implementation of an electrolysis plant for the production of low-concentration sodium hypochlorite by direct electrolysis of Mediterranean Sea water for biocidal treatment of the cooling circuit of the El Dabaa NPS in Egypt. The key stages of the project are considered: from research studies and design to industrial production. The conducted studies demonstrated the practical applicability of the technology for the purification of the circulating water at the nuclear power station. Retrofitting the plant will provide for an environmentally safe and cost-effective biocidal treatment system that meets the current requirements of the nuclear power engineering. The implementation of the project provides for improving the operational reliability of the power units of the El Dabaa NPS in compliance all the environmental safety standards. The parameters of sodium hypochlorite production, technical solutions focused on increasing the efficiency and reliability of the equipment are given. The paper is of practical interest to water specialists in the field of nuclear power engineering, chemical technologies and design of power equipment.
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The results of studies on reducing the hardness and salt concentration in water using the nanofiltration method are presented. The tests were carried out under production and laboratory conditions at the water treatment facilities of Taganrog. The results of testing and specifying the process parameters of nanofiltration are given. The data on the change in the cation-anion composition of permeate and concentrate depending on the number of nanofiltration cascades and pretreatment of the raw water with an antiscalant is provided. The results of field tests of softening and partial desalination of water under the conditions of water purification process at the Taganrog water treatment facilities confirmed the high efficiency of single-stage four-cascade nanofiltration.
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Представлены проектные технологические решения по реконструкции водопроводных очистных сооружений для нужд водоснабжения города-курорта Анапа с применением методов углевания, преаммонизации и стабилизационной обработки воды. Предлагаемая новая технологическая схема учитывает современные требования по снижению антропогенного воздействия на окружающую среду и предусматривает реализацию мероприятий по обработке и повторному использованию промывных вод, сгущению и обезвоживанию образующихся осадков. Технологическая схема предусматривает возможность вывода из эксплуатации части технологических блоков и вспомогательного оборудования в периоды сезонного снижения водопотребления, без нарушения технологических параметров работы очистных сооружений. Полученные результаты могут быть использованы для выбора и обоснования технологии очистки питьевой воды, в качестве источника которой может быть река Кубань в нижнем течении.

Ключевые слова: питьевое водоснабжение, реконструкция очистных сооружений, реагентная очистка, снижение антропогенного воздействия на окружающую среду.
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Project process solutions for the upgrade of the water treatment facilities supplying water to Anapa town resort including the methods of water treatment with activated carbon, preammoniation, and stabilization are presented. The proposed new process flow scheme takes into account the current requirements to reducing the anthropogenic impact on the environment and provides for a number of methods of wash water treatment and reuse, water sludge thickening and dewatering. The process flow scheme provides for the possibility of decommissioning part of the process units and auxiliary equipment during periods of seasonal reduction in water consumption, without any violation of the process parameters of the treatment facilities. The results obtained can be used to select and justify the technology for drinking water purification with the lower reaches of the Kuban River being the water source.
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The results of a research study of possible reusing sedimented aluminium-based coagulant in the processes of chemical wastewater dephosphotation are presented. The experimental findings on determining the actual dosage of coagulant – polyoxychloride of aluminum – for chemical phosphorus removal. Empirical data are presented confirming the high repeated effect of dephosphotation while using previously sedimented coagulant. Possible reusing the coagulant in order to increase the efficiency and reduce the costs of wastewater treatment in general is experimentally confirmed. 
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Показана возможность очистки воздуха от дурнопахнущих веществ в системах вентиляции на объектах водоотведения методом абсорбции, в котором в качестве поглотителя используется вода, содержащая окислитель – гипохлорит натрия. Для дальнейшего развития этого метода приведены результаты экспериментальных исследований оценки влияния состава анодного покрытия на удельные затраты электроэнергии для производства электролитического гипохлорита натрия. Результаты экспериментальных исследований влияния состава покрытия анода при восстановлении окислителя при очистке газовоздушных выбросов от сероводорода в противоточном абсорбере с циркуляцией поглотительного раствора показали, что природа анодного покрытия существенно влияет на концентрацию образующегося гипохлорита натрия при электролизе хлоридсодержащего раствора, а также, в целом, на энергетические характеристики газоочистки.
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Possible removal of malodorous substances from ventilation systems at the wastewater disposal facilities by adsorption is shown, where water containing an oxidizer – sodium hypochlorite – is used as an absorbent. For further development of this method, the results of experimental studies of the effect of the anodic coating composition on the specific energy consumption for the production of electrolytic sodium hypochlorite are presented. The results of experimental studies of the effect of the anode coating composition during the oxidizer reduction in the process of removing hydrogen sulfide from gas-air emissions in a counter-current absorber with circulation of the absorption solution showed that the nature of the anode coating significantly affected the concentration of sodium hypochlorite generated during the electrolysis of the chloride-containing solution, and also on the energy characteristics of gas cleaning.
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Рассматривается история подготовки кадров в области водоснабжения и водоотведения на факультете «Водоснабжение и водоотведение» Московского государственного строительного университета. Факультетом более 30 лет руководил профессор, доктор технических наук Ю. В. Воронов, воспитавший не одно поколение талантливой молодежи, которые впоследствии стали высококвалифицированными специалистами водной отрасли. Приводится информация о научных исследованиях, проводимых сотрудниками кафедры «Водоотведение» МГСУ. Среди них особо выделяются ставшие значимыми для науки разработки С. В. Яковлева, академика РАН, профессора, доктора технических наук. Показана личность Ю. В. Воронова, талантливого ученого и педагога, который является достойным примером для будущих поколений специалистов в области водоснабжения и водоотведения.

Ключевые слова: история, водоотведение, очистка сточных вод, Ю. В. Воронов, С. В. Яковлев, НИИ ВОДГЕО, Московский инженерно-строительный институт.

TRAINING

Orlov E. V., Pavlinova I. I. Training of skilled professionals for the water industry: Yu. V. Voronov – scientist, teacher, dean of the Water Supply and Wastewater Disposal faculty of Moscow State University of Civil Engineering 72
E. V. Orlov1, I. I. Pavlinova2
1 Orlov Evgenii, Ph. D. (Engineering), Associate Professor, National Research Moscow State University of Civil Engineering
26 Yaroslavskoe Hwy., Moscow, 129337, Russian Federation, e-mail: viv-k@yandex.ru

2 Pavlinova Irina, Doctor of Engineering, Professor, Head of the Center for Training in Professional Standards, JSC MosvodokanalStroiTrest

22 Pleteshkovskii Lane, Moscow, 105005, Russian Federation, e-mail: i-pavlinova@mail.ru
For citation: Orlov E. V., Pavlinova I. I. Training of skilled professionals for the water industry: Yu. V. Voronov – scientist, teacher, dean of the Water Supply and Wastewater Disposal faculty of Moscow State University of Civil Engineering. Vodosnabzhenie i Sanitarnaia Tekhnika, 2025, no. 9, pp. 72–76. DOI: 10.35776/VST.2025.09.09. (In Russian).
The paper dwells upon the history of training professionals in the field of water supply and wastewater disposal at the Faculty of Water Supply and Wastewater Disposal of the Moscow State University of Civil Engineering. For over 30 years, the faculty was headed by Yu. V. Voronov, Professor, Doctor of Engineering, who brought up more than one generation of talented young people who later became highly skilled professionals in the water industry. Information is provided on the scientific research conducted by the employees of the Department of Wastewater Disposal of MGSU. Among them, especially notable and significant for science are the developments of S. V. Yakovlev, Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor, Doctor of Engineering. The personality of Yu. V. Voronov is shown as a talented scientist and teacher, who is a worthy example for future generations of professionals in the field of water supply and wastewater disposal.
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